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ADVENT V JERUZALÉMĚ
Tomáš Poláček strávil začátek prosince na 

slavných biblických místech. „V Betlémě 
letos nepostavili vánoční strom,“ popisuje.

BUBLINY NA VZESTUPU 
Zájem o šumivé víno v Česku 

roste, zákazníci si za něj 
rádi připlatí. V čem 

se liší prosecco, 
šampaňské, sekt 

a cava? 

PETR NÁROŽNÝ
Vysoké stáří je obdobím velké 
samoty, říká herec v obsáhlém 
rozhovoru. Vzpomíná na to, 
jak vystřelil na živou bytost, 
vysvětluje, proč se bojí o své 
vnučky, a na závěr vymyslí 
básničku s jadrným rýmem.

Pomáháme ve velkém, dobročinnost v Česku láme rekordy.
Obyčejní lidé jsou štědří už dávno, teď to rozjeli i ti nejbohatší.
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domu, který po celý život jsem 
s láskou opatrovala a který bych ráda 
znovu uvedla do původního stavu,“ 
psala Milada Müllerová například 
v roce 1967 Svazu československých 
výtvarných umělců. 

Osmého září následujícího roku 
Milada Müllerová zemřela. 

 
Odolala osudu
Raumplan se zachoval, stejně tak 
veškerá původní technická zařízení 
i vestavěný nábytek. Po pádu komu-
nistického režimu usiloval o  koupi 
vily Viktor Kožený, což vyvolalo 
vlnu nevole v  Česku i  zahraničí, 
vilu nakonec od potomků rodiny 
Müllerovy odkoupilo město Praha.

V roce 1995 se vila stává národní 
kulturní památkou a  přechází do 
správy Muzea města Prahy, v  níž 
je dodnes. Její obnovu mezi lety 
1997 a  2000 vede profesor Václav 
Girsa za účasti současné kurátorky 
Marie Szadkowské. Rekonstrukce 
Müllerovy vily získala významné 
ocenění Europa Nostra. Dnes je vila 
součástí Centra památek moderní 
architektury, patřícího pod Muzeum 
města Prahy. „Müllerova vila je ikona, 
a  i  proto bychom ji rádi postupně 
ještě více otevřeli veřejnosti, samo-
zřejmě s  respektem k  omezením, 
jde o národní kulturní památku, jež 
vznikla původně pro účely bydlení 
jedné rodiny,“ říká Ivo Macek, ředitel 
Muzea města Prahy. „Je to výji-
mečná stavba, která odolala nepřízni 
osudu – jak války, tak komunismu –, 
a i tím je jedinečná,“ dodává.

Vila usiluje o zapsání na seznam 
nemovitých kulturních památek 
UNESCO. Je přístupná veřejnosti po 
předchozí rezervaci. Od února 2024 
bude několik měsíců uzavřena kvůli 
opravě střešní terasy.  •

Autorka je spisovatelka, publicistka 
a pedagožka. V letošním roce se 

jako produkční se zodpovědností 
za celkovou koordinaci akce 
za českou stranu podílela na 

konferenci Iconic Houses.

Těm se to žije, 
když nic nemaj’

Slavný povzdech Lakomce ve zná-
mé Molièrově hře. Peníze vás zbaví 
starostí o jídlo, střechu nad hlavou 
a umožní vám věnovat se zajímavé 
práci bez nutnosti otročit v prvním 
zaměstnaneckém poměru, na který 
narazíte. Bohužel však nepřinesou 
očekávaný klid, štěstí ani bezpečí. 
O svobodě člověka ani nemluvě. 

Nicméně peníze oplývají neoby-
čejnou silou. Korupční síla peněz 
dokáže změnit sebelepší úmysl. Fi-
lantropická síla dokáže zachránit ne-
jednu zoufalou situaci. Peníze tudíž 
musíme opravdu respektovat. Mrhat 
jimi – třeba je neuváženě spekulativ-
ně investovat – je vážným prohřeš-
kem. Peníze by měly přinášet užitek 
a přitom neztrácet na hodnotě. To je 
alfa i omega přístupu k investování 
majetku klientů také naší fi rmy. Vě-
domi si výše uvedeného, vsadili jsme 
v posledních 20 letech naší existence 
jako správce peněz movitějších kli-
entů na výnosový styl investování. 
Peníze musí generovat další peníze 
a u toho neztrácet potenci tedy hod-
notu. Zní to samozřejmě, ale praxe 
ukazuje, že lidé své prostředky často 
utápějí v nepodložených a spekula-
tivních obchodech. 

Privátní peníze, na rozdíl od ko-
merčních peněz, mají jednu zají-
mavou výhodu: dlouhý horizont. 
Člověk se nemusí trápit okamžitou 
profi tabilitou a návratností. Správně 
investované privátní peníze doká-
žou vytvářet hodnoty, jež jsou tr-
valejší než ty od sesterské komerční 
varianty, která si luxus neprofi ta-
bility v několika příštích letech ne-
může dovolit.

Jako správce peněz cítím zado-
stiučinění, když výnosy, které vy-
děláváme klientům, jsou moudře 
využity. Vzdělání, fi lantropie, ne-
zištná pomoc... Jeden z  našich 
klientů dokázal za posledních 15 let 
vybudovat rozsáhlý ptačí park. Jiná 
klientka dokáže z výnosů námi spra-
vovaného dědictví uživit sebe, ro-
dinu a  ještě zbyde na pravidelné 
příspěvky onkologické nadaci. 

 Na nás pak leží nelehká úloha 
„vyždímat“ z  vloženého kapitálu 
co nejvíce nových peněz (aniž by 
kapitál došel k újmě) a smysl vyge-
nerovaných peněz je pro nás právě 
jejich moudré užití. 

V některých případech se o smys-
luplné užití postará první generace, 
v jiných to nechá na té další. Správ-
ce peněz je však důvěrníkem, který 
často musí lehkovážné nápady na 
investice klientovi vymluvit. Dnes je 
téma přechodu majetku na druhou 
generaci velmi aktuální. Důležitá 
role správce peněz jako mediátora 
přechodu majetku a hlavně garan-
ta zodpovědného za pokračování 
investiční disciplíny se však často 
zanedbává. To lze vysvětlit vyso-
kým zastoupením bank při správě 
rodinných peněz, a tudíž absencí 
kvalitní osobní vazby mezi správ-
cem a benefi cientem. Doufejme pro-
to, že privátních společností, jako je 
naše, bude přibývat.  

Bez peněz se dobře nežije, v tom 
s Lakomcem nesouhlasím. Je však 
na každém z nás, jak bohatství vy-
užije směrem k vyšším cílům. Jak 
využije svůj intelekt správným smě-
rem. I my správci peněz pak bude-
me mít pocit dobře vykonané práce.    

ŠTĚPÁN LACINA
stepan.lacina@accredio.cz

Předseda 
představenstva 
Accredio, a. s.
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